
1/33

20. ledna 2023
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Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.

SÝRIE

Prezidenti Ruska a Íránu Vladimir Putin a Ebrahim Raisi v

telefonickém rozhovoru diskutovali o situaci v Sýrii a upozornili na

význam astanského procesu jako mechanismu pro řešení situace v
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Arabské republice. Po rozhovoru o tom ve čtvrtek informovala

kremelská tisková služba.

„Situace v Sýrii je ovlivněna. Bylo konstatováno, že je důležité

pokračovat v úzké koordinaci v rámci astanského procesu jako

klíčového mechanismu pro podporu syrského urovnání.

Vedoucí představitelé Ruské federace a Íránu spolupracují také v

oblasti energetiky a dopravy.

„Byly diskutovány aktuální otázky bilaterálních vztahů, včetně

spolupráce v sektoru energetiky a dopravy,“ uvádí zpráva.

Jak bylo uvedeno v tiskové službě, vedoucí představitelé Ruska a

Íránu se také dohodli „na udržování kontaktů na různých úrovních“.

Saúdská Arábie spolu s partnery hledá způsob interakce se syrskou

vládou. Uvedl to ve čtvrtek v Davosu v rozhovoru pro televizi

Bloomberg ministr zahraničí království Faisal bin Farhan Al Saud.

„Pracujeme s našimi partnery na nalezení způsobu interakce s vládou

v Damašku způsobem, který zajistí skutečný pokrok směrem k

politickému urovnání [v Arabské republice],“ řekl ministr. "Bude to

chtít nějakou práci," dodal.

V listopadu 2011, uprostřed vnitřní krize, která začala v Sýrii, bylo

pozastaveno členství Damašku v Arabské lize (LAS). Většina

arabských zemí, které nedokázaly získat ústupky od syrských úřadů

ve prospěch opozice, stáhla své velvyslance a připojila se k

ekonomickému bojkotu Sýrie. Saúdská Arábie, Katar a některé další

státy během konfliktu poskytovaly finanční a vojenskou pomoc

ozbrojeným skupinám, které se stavěly proti syrské vládě. Nedávno

některé arabské země, včetně SAE, Ománu a Bahrajnu, obnovily

práci svých diplomatických misí v Damašku. Otázka obnovení

členství Sýrie v Arabské lize však nadále vyvolává kontroverze mezi

členskými státy této organizace.
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Výbušná munice i nadále představuje hrozbu pro životy mnoha

Syřanů, zejména uprchlíků a vysídlených osob, kteří se rozhodli

vrátit do svých domovů.

Během let konfliktu byly miny nastraženy v obytných oblastech, na

polích a ve vládních úřadech. Podle prohlášení vydaného týmem

OSN v Sýrii žije každý druhý Syřan v zaminovaných oblastech.

Watch Video At: https://youtu.be/kFIOtimn170

Na území výstavního města v Damašku byla zahájena výstava „Made

in Syria“, které se účastní 250 průmyslníků. Expozice představuje

oděvy, textilie a vybavení pro jejich výrobu.

IZRAEL

Izraelský premiér Benjamin Netanjahu přijal ve čtvrtek v Jeruzalémě

amerického poradce pro národní bezpečnost Jakea Sullivana, uvedla

izraelská televize Channel 12. Hlavním tématem schůzky podle něj

bylo posílení partnerství mezi oběma zeměmi v oblasti bezpečnosti a

společný odpor vůči Íránu.

"Vidíte vás jako loajálního partnera ve věcech společné bezpečnosti a

samozřejmě při prosazování míru," řekl Netanjahu svému

partnerovi, kterého citovala televizní stanice.

https://youtu.be/kFIOtimn170
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Izraelský premiér a asistent amerického prezidenta mimo jiné

diskutovali o „společném úsilí zastavit íránský jaderný program a

íránské aktivity v regionu,“ poznamenává Channel 12.

Sullivan dorazil do Izraele ve středu večer. Téhož dne ho v

Jeruzalémě přijal prezident židovského státu Jicchak Herzog.

Hlavním tématem jejich rozhovoru bylo posílení strategického

partnerství mezi oběma zeměmi, uvedla po jednání kancelář

izraelského prezidenta.

Americký poradce pro národní bezpečnost Jake Sullivan diskutoval s

představiteli o situaci na Ukrajině a také o obranném partnerství

mezi Ruskem a Íránem během návštěvy Izraele. Oznámila to ve

čtvrtek po návštěvě tiskové služby Národní bezpečnostní rady (NSC)

Bílého domu.

„Hovořili o Ukrajině a také o posílení obranného partnerství mezi

Ruskem a Íránem a jeho důsledcích pro bezpečnost na Blízkém

východě,“ uvádí zpráva. Sullivan navíc znovu potvrdil „závazek USA

zajistit, že Írán nikdy nezíská jadernou zbraň“.

V Jeruzalémě se Sullivan setkal s izraelským premiérem Benjaminem

Netanjahuem, prezidentem Jicchakem Herzogem a dalšími

představiteli, včetně ministrů zahraničí a obrany. Sullivana na cestě

doprovázel koordinátor NSC pro Blízký východ a severní Afriku Brett

McGurk.

Během schůzek americký prezidentský poradce „znovu potvrdil

neochvějný závazek Washingtonu“ k „bezpečnosti a boji proti

přetrvávajícím hrozbám ze strany Íránu“. Strany také jednaly o

palestinsko-izraelském urovnání. „Sullivan zdůraznil, že

administrativa bude nadále podporovat dvoustátní urovnání.

Zdůraznil potřebu vyhnout se jednostranným krokům na obou

stranách, které by mohly vést k eskalaci napětí, a věnoval zvláštní

pozornost zachování historického status quo ohledně svatých míst v

Jeruzalémě,“ píše se v poselství.
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Po návštěvě Izraele navštívil Sullivan Západní břeh Jordánu. V

Ramalláhu se setkal s palestinským prezidentem Mahmúdem

Abbásem, aby „znovu potvrdil zájem americké administrativy o

posílení spolupráce s palestinskou samosprávou a prohloubení

vztahů s Palestinci“. Setkání diskutovalo o palestinsko-izraelském

urovnání. 

Watch Video At: https://youtu.be/DEgd8Oo1RHA

Nový izraelský ministr zahraničí Eli Cohen ve čtvrtek poprvé od

svého jmenování telefonoval s ukrajinským ministrem zahraničí

Dmitrijem Kulebou.

„Právě jsem mluvil se svým kolegou, ukrajinským ministrem

zahraničí Dmitrijem Kulebou, a informoval jsem ho o úplném

obnovení činnosti izraelské ambasády v Kyjevě do 60 dnů,“ napsal

Cohen na svém Twitteru.

„Slíbil jsem mu, že bude pokračovat v [poskytování Ukrajiny]

humanitární pomoci se zaměřením na obnovu energetické

infrastruktury a vyzval jsem [Kyjev] ke spolupráci s evropskými

zeměmi v boji proti Islámským revolučním gardám (elitní jednotky

íránských ozbrojených sil) a prohlásit je za teroristickou organizaci,“

dodal izraelský ministr.

https://youtu.be/DEgd8Oo1RHA
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Izraelský ministr zahraničí Eli Cohen během čtvrtečního

telefonického rozhovoru se svým ukrajinským protějškem Dmitrijem

Kulebou vyjádřil připravenost navštívit Kyjev. Na konci rozhovoru to

uvedl list The Times of Israel.

Podle izraelských i ukrajinských zdrojů publikace Kuleba během

rozhovoru pozval Cohena na návštěvu Kyjeva a izraelský ministr toto

pozvání přijal. Pokud se cesta uskuteční, Cohen bude prvním

izraelským vládním úředníkem, který navštíví Ukrajinu od vypuknutí

nepřátelství v této zemi v únoru 2022, poznamenávají Times of

Israel.

Palestinský zástupce při OSN Rijád Mansúr vyzval Radu bezpečnosti,

aby využila svého vlivu k ukončení okupace a uznání Palestiny, než

bude příliš pozdě. Řekl Radě bezpečnosti, že Izrael porušuje

mezinárodní právo a požívá beztrestnosti.

Watch Video At: https://youtu.be/FAX8ZfdDAO0

Mluvčí amerického ministerstva zahraničí Ned Price řekl, že

Washington si chce ponechat své velvyslanectví v Jeruzalémě.

https://youtu.be/FAX8ZfdDAO0
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Price řekl: "Jsme odhodláni zachovat umístění naší ambasády v

Jeruzalémě, který je považován za hlavní město Izraele, ale toto je

součástí konečného řešení dosaženého prostřednictvím jednání mezi

Palestinci a Izraelci."

Watch Video At: https://youtu.be/DbTZKepSmKE

Rusko se snaží udržet činnost blízkovýchodního kvarteta (Rusko,

USA, OSN, EU) nad vodou, aby byl ve stavu připravenosti v případě

zvýšeného zájmu o politické aspekty palestinsko-izraelského

vyrovnání. Uvedl to ve čtvrtek ruský velvyslanec v Izraeli Anatolij

Viktorov během diskuse "Nová izraelská vláda: Kam se bude kyvadlo

zahraniční politiky houpat?" na místě mezinárodního klubu Valdai.

„Kvůli omezení bilaterální spolupráce mezi námi a Spojenými státy a

kvůli některým dalším geopolitickým úvahám <...> byla práce na

urovnání na Blízkém východě ve formátu Kvartetu ve skutečnosti

prozatím zmrazena. Bývalí američtí partneři samozřejmě vyslovují

mantru o svém závazku k palestinsko-izraelskému urovnání, ale v

praxi, jak to vidíme, v tomto ohledu dělají málo, řekl. "Za takových

podmínek se snažíme udržet nad vodou formát schválený a schválený

OSN, aby byl ve stavu připravenosti, až se situace posune směrem k

rostoucímu zájmu o politické aspekty urovnání."

https://youtu.be/DbTZKepSmKE


8/33

Velvyslanec také upozornil, že ruský zástupce v Kvartetu „udržuje

kontakty nejen se zbytkem svých členů, ale také se zeměmi regionu“.

„Také přispíváme k práci v palestinském směru, stejně jako kolegové

z Káhiry a dalších zemí. Spolupracujeme se všemi palestinskými

frakcemi, jsme s nimi v pravidelném kontaktu,“ dodal.

Moskva doufá, že Izrael k ukrajinské krizi přistoupí moudře a

navzdory telefonátům nedodá do Kyjeva zbraně, řekl Anatolij

Viktorov, ruský velvyslanec v zemi.

"Doufáme, že Izrael zaujme moudrý, vyvážený a diplomatický přístup

k ukrajinské krizi a bude s patřičným porozuměním přistupovat k

důvodům, které vedly ruské vedení k rozhodnutí provést současnou

speciální vojenskou operaci, stejně jako k jejím cílům a záměrům,"

dodal. řekl velvyslanec.během diskuse organizované Valdajským

klubem.

„Jsme obecně spokojeni, že izraelští partneři zaujali vyvážený postoj,

navzdory četným žádostem o dodávky zbraní Ukrajině. Pro obě země

je důležité, aby se v této linii pokračovalo – v linii odmítání dodávek

zbraní, jejich součástí atd. do zóny konfliktu pro Ukrajinu,“ zdůraznil

velvyslanec.

Rusko a Izrael hodlají pokračovat ve společné práci na zachování

historické paměti druhé světové války. Uvedl to ve čtvrtek ruský

velvyslanec v Izraeli Anatolij Viktorov během diskuse „Nová izraelská

vláda: Kam se houpe kyvadlo zahraniční politiky? na místě

mezinárodního klubu Valdai.

„Chceme pokračovat ve společné práci s izraelskými kolegy na všech

úrovních a ve všech formátech, abychom zachovali historickou

paměť, čelili pokusům o přepisování historie a revidovali výsledky

druhé světové války,“ řekl.

Rusko podle diplomata vysoce oceňuje zásadový postoj Izraele k této

otázce, „která nepodléhá žádným momentálním oportunistickým

vlivům“. „Jsme jednotní v odsuzování antisemitismu, xenofobie,
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rasové diskriminace, národnostní nenávisti,“ řekl. "Posílíme

koordinaci na toto téma, a to i v rámci OSN."

„Vždy byl znatelný příspěvek k posílení rozvoje rusko-izraelské

spolupráce ze strany lidí žijících v Izraeli,“ poznamenal velvyslanec a

vysvětlil, že měl na mysli asi 2 miliony rusky mluvících krajanů.

„Převážně díky jejich úsilí si Izrael dobře pamatuje rozhodující

příspěvek sovětského lidu k vítězství nad nacistickým Německem,

vysoce oceňuje roli Rudé armády při záchraně Židů před hrůzami

holocaustu a osvobození vězňů koncentračních táborů. “

Rusko je pozorné ke všem izraelským bezpečnostním obavám a

počítá v tomto ohledu s reciprocitou izraelských kolegů, řekl ruský

velvyslanec v Izraeli Anatolij Viktorov ve čtvrtek během diskuse

„Nová vláda Izraele: Kam se bude kyvadlo zahraniční politiky

houpat?“ na stránkách klubu Valdai.

„Jsme velmi pozorní ke všem obavám Izraele v oblasti bezpečnosti,

nejen nyní, děláme to již mnoho let. A samozřejmě počítáme v tomto

ohledu s reciprocitou od našich izraelských partnerů,“ řekl diplomat.

Izrael potvrdil, že Washingtonu předal munici ze svých nouzových

zásob v USA, která byla podle něj použita na podporu Ukrajiny.

Potvrzení, které učinil mluvčí izraelské armády, potvrzuje zprávu

New York Times o souhlasu bývalého izraelského premiéra Yaira

Lapida s přesunem munice, která zahrnovala asi 300 000

dělostřeleckých granátů, uvedl list.
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Watch Video At: https://youtu.be/ihQZCRTKOEk

Korespondent Al-Džazíry informoval o propuštění palestinského

vězně Mahera Younese po skončení jeho 40letého vězení. Maher byl

zatčen na základě obvinění z účasti na vraždě izraelského vojáka a

odsouzen k trestu smrti oběšením, poté byl rozsudek změněn na

doživotí a v roce 2012 byla doživotí stanovena na čtyřicet let. Je

pozoruhodné, že izraelské úřady opakovaně odmítly zahrnout

Mahera Younese do výměnných obchodů.

Watch Video At: https://youtu.be/bVFxZsflFaY

https://youtu.be/ihQZCRTKOEk
https://youtu.be/bVFxZsflFaY
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Izraelské okupační síly zabily dva Palestince, z nichž jeden byl

velitelem praporu Jenin, a zranily další v kampani zatýkání, která

proběhla dnes ráno za úsvitu v uprchlickém táboře Jenin na

Západním břehu Jordánu.

Watch Video At: https://youtu.be/Tp8aLWAeaLY

Náboženští Židé mohou volně jíst umělé maso vypěstované v

laboratoři za použití nejmodernějších technologií, vyhovuje

pravidlům kašrutu. Tento závěr zveřejnil vrchní aškenázský rabín

Izraele David Lau, který podrobně studoval technologii jeho výroby,

uvedl ve čtvrtek list The Jerusalem Post.

Podle publikace žádost rabínovi s žádostí o výklad přípustnosti

umělého masa z hlediska halakhy - židovského kodexu náboženských

zákonů - zaslala izraelská společnost Aleph Farms, která vyrábí maso

z krav. buňky. Jedná se o novou technologii, která se v posledních

letech v Izraeli rychle rozvíjí. Inovativní metoda je založena na

kultivaci svalových buněk zvířat v laboratoři ve speciálním prostředí,

které napodobuje přirozené prostředí, v důsledku čehož z buněk

vyrostou plnohodnotné kusy masa.

https://youtu.be/Tp8aLWAeaLY
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V reakci na to Lau zveřejnil halachický odborný posudek, ve kterém

oznámil, že nábožensky pozorní Židé mohou takové maso

konzumovat, ale s výhradami: hodně bude záležet na umístění

produktu výrobcem. Pokud je tedy laboratorní maso označeno a

prodáváno jako rostlinný produkt s přísnou kontrolou výrobce nad

všemi složkami produktu, pak může být klasifikováno jako „parve“ -

typ jídla, který náboženským Židům umožňuje jíst s masem a

mléčnými produkty. , upozornil rabín.

ÍRÁN

Provokativní akce NATO a západních zemí jsou hlavní příčinou

konfliktu na Ukrajině.  Uvedl to ve čtvrtek íránský ministr zahraničí

Hossein Amir Abdollahian v rozhovoru pro tureckou  televizi TRT

World TV.

„Válka na Ukrajině je složitá situace. Některé think-tanky na Západě

věří, že válka na Ukrajině je novým začátkem v historii

mezinárodních vztahů. Pozice Íránské islámské republiky byla jasná

od samého začátku této války a byla potvrzena na nejvyšší úrovni.

Jsme proti válce a usilujeme o politické urovnání. Navíc za hlavní

důvod této války považujeme provokativní akce NATO a některých

západních zemí,“ zdůraznil.

Podle Abdollahiana Teherán „vynaložil velké úsilí na to, aby byl

prostředníkem mezi Kyjevem a Moskvou na úrovni ministrů

zahraničí a prezidentů“. „Doufáme, že na Ukrajině brzy přijde mír a

válka bude zastavena. Neusilujeme o dvojí metr. Jsme proti válce v

Iráku, Sýrii, Jemenu, Palestině a Afghánistánu. A stejně tak se

stavíme proti válce a vysídlování lidí na Ukrajině.

Na druhou stranu uznáváme suverenitu a územní celistvost zemí v

rámci mezinárodního práva a z tohoto důvodu jsme i přes vynikající

vztahy mezi Teheránem a Moskvou neuznali oddělení Krymu od

Ukrajiny. Neuznali jsme odtržení Luganska a Doněcka od Ukrajiny,

https://www.trtworld.com/
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protože trváme na našem důsledném principu v zahraniční politice.

Když říkáme, že válka není na Ukrajině řešením, myslíme to vážně,

považujeme to za zásadní politiku a spoléháme na to,“ dodal.

Spojené státy se obávají dopadu, který by posílená rusko-íránská

vojenská spolupráce mohla mít na bezpečnostní situaci na Blízkém

východě, a to i z pohledu Izraele. Na brífinku pro novináře to ve

čtvrtek uvedl zástupce vedoucího tiskové služby ministerstva

zahraničí Vedant Patel.

„Dlouho jsme zastávali postoj, že <...> íránské akce jsou hluboce

destabilizující, a nedávno jsme viděli, že se projevily v dodávkách

dronů a další bezpečnostní pomoci Rusku pro použití na Ukrajině,“

argumentoval.

„Netýká se to jen celého světa, ale má to také přímý dopad na Izrael a

jeho sousedy a další země v regionu,“ dodal Patel.

Administrativa Spojených států považuje neuznání Krymu ze strany

Íránu a také Doněcké a Luganské lidové republiky a Záporožské a

Chersonské oblasti za příklad toho, že činy Teheránu mluví hlasitěji

než slova. Na pravidelném brífinku pro novináře to ve čtvrtek uvedl

první zástupce vedoucího tiskové služby amerického ministerstva

zahraničí Vedant Patel.

Byl požádán, aby se vyjádřil k výrokům íránského ministra zahraničí

Hosseyana Amira Abdollahiana, který řekl, že Teherán i přes dobré

vztahy s Moskvou neuznává Krym a nové regiony jako jeho součást.

„To je další situace, pokud jde o íránský režim: činy mluví hlasitěji

než slova. Souhlasíme, že Krym je Ukrajina, všechna ostatní

anektovaná území jsou také Ukrajina,“ odpověděl diplomat.

Washingtonská administrativa, pokračoval, nesouhlasí s akcemi

Teheránu, který údajně poskytuje Moskvě bezpilotní letouny, s

jejichž pomocí „útočí na ukrajinskou civilní a energetickou

infrastrukturu“ v rámci speciální vojenské operace, která je „ jasné

porušení suverenity a územní celistvosti Ukrajiny."
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Írán je připraven vrátit se do závěrečné fáze vyjednávání o jaderné

dohodě, avšak bez předběžných podmínek a pod podmínkou

„realistického přístupu“ ze strany USA. Uvedl to ve čtvrtek íránský

ministr zahraničí Hossein Amir Abdollahian v rozhovoru pro

tureckou televizní stanici TRT World.

„Několikrát jsme se blížili k posledním fázím dohody. Během těchto

fází však někdy USA přišly s nápady nebo zdůvodněním. Vezměme si

například vrchol nepokojů v Íránu. Na jedné straně nám Američané

posílali zprávy, že jsou připraveni na závěrečné fáze obchodu. Řekli,

že společný komplexní akční plán není pro USA prioritou a nepokoje

v Íránu a situace v Íránu jsou prioritami Američanů. Pak jsem

oznámil, že Američané by si měli vyjasnit své postoje ohledně zpráv,

které nám posílají oficiálními kanály, a kontroverzních komentářů,

které dělají v médiích,“ řekl.

Íránský ministr zahraničí poznamenal, že „Američané

prostřednictvím diplomatických kanálů trvají na nutnosti dosáhnout

dohody a Teherán je připraven dosáhnout konečného bodu závěru

bez předběžných podmínek“. „Jsme připraveni udělat poslední krok

v předchozích jednáních, ale bez předběžných podmínek, s

realistickým přístupem [Spojené státy] a s cílem chránit práva a

realizovat národní zájmy Íránu. V každém případě jsme oddáni cestě

diplomacie. Věříme, že jednání kvůli vyjednávání nepřinášejí

výsledky,“ prohlásil Abdollahian.

Den předtím ministr zahraničí Spojených států Anthony Blinken

řekl, že obnovení jaderné dohody s Íránem není v současné době na

jednacím stole mezi Washingtonem a Teheránem.

Šéf Federálního úřadu pro vyšetřování (FBI) Christopher Wray je

přesvědčen, že íránské využívání široce dostupných západních

technologií k vytváření a výrobě bezpilotních letounů (UAV)

potvrzuje důležitost vývozních kontrol a sankcí.
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"Je to důkaz důležitosti vývozních kontrol a sankcí," řekl ve čtvrtek

na Světovém ekonomickém fóru (WEF) v Davosu, když komentoval

moderátora diskuse, který poukázal na použití západní technologie v

íránských kamikadze dronech.

Ray dodal, že spolupráce soukromých podnikatelů s úřady také

umožňuje zabránit tomu, aby se kybertechnologie nedostaly do

bezskrupulózních rukou. „Podle mého názoru se soukromý sektor

zlepšuje. Ve Spojených státech se úroveň spolupráce mezi ním a

vládou, zejména FBI, výrazně zvýšila,“ řekl s tím, že jeho agentura

„přebírá plnou odpovědnost za své povinnosti chránit inovace a

podnikání před možnými hrozbami, ale zástupci podnikatelský

sektor by si měl být také jistý, že potenciální kupci jejich technologie

je nezneužijí.“

Adrianne Watson, šéfka tiskové služby Rady národní bezpečnosti

(NSC) Bílého domu na konci prosince uvedla, že americká

administrativa přijímá různá opatření v boji proti výrobě íránských

dronů. Podle úředníka chce Washington především připravit

Teherán o západní díly a komponenty, které jsou v konstrukci dronů.

Ozbrojené síly Spojených států navíc pomáhají ukrajinské armádě při

lokalizaci odpalovacích míst íránských UAV, které údajně provedlo

Rusko.

Poslanci Evropského parlamentu (EP) schválili rezoluci vyzývající

vedení Evropské unie, aby ze zoufalství zařadilo Sbor islámských

revolučních gard (IRGC, elitní jednotky íránských ozbrojených sil) na

seznam teroristických organizací. Tento názor ve čtvrtek vyjádřil

íránský prezident Ebrahim Raisi.

"Tento krok byl učiněn ze zoufalství a po neúspěšných <...> pokusech

udeřit na íránský lid, aby je zastavil," citovala ISNA Raisiho. Íránský

prezident zdůraznil, že IRGC jsou součástí ozbrojených sil republiky.

"Tato akce je v rozporu s mezinárodním právem a Chartou OSN,"

řekl.
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Generální štáb íránských ozbrojených sil (AF) varoval Evropský

parlament před důsledky zařazení Sboru islámských revolučních

gard (IRGC, elitních jednotek íránských ozbrojených sil) na seznam

teroristických organizací. Uvádí to ve čtvrtek zveřejněné prohlášení

generálního štábu.

„Generální štáb ozbrojených sil důrazně odsuzuje toto nerozumné

rozhodnutí [vyzvat vedení EU, aby označilo IRGC za teroristickou

organizaci], které jasně odporuje základním zásadám mezinárodního

práva,“ citovala ISNA z dokumentu. "Její důsledky ovlivní situaci v

regionu i na celém světě a Evropský parlament to musí pochopit."

„IRGC je mocná organizace, bez jejíhož úsilí by nyní byly všechny

evropské vlády pod kontrolou teroristické skupiny Islámský stát (IS,

zakázaná v Ruské federaci),“ zdůraznila armáda.

Generální štáb rovněž poznamenal, že „v souladu s článkem 39

Charty OSN je definice teroristických skupin a organizací v

kompetenci Rady bezpečnosti a jednostranné akce členských států

nebudou mít právní sílu na mezinárodní úrovni, v souladu s s odst. 7

čl. 2 zřizovací listiny.“

Evropská unie (EU) v pondělí zařadí na seznam sankcí vůči Íránu 37

pozic. Informovala o tom ve čtvrtek agentura Reuters s odvoláním na

zdroje. Podle mluvčích agentury budou obžalovaní zařazeni na

sankční seznam za porušování lidských práv.

„V pondělí přijmeme čtvrtý balíček sankcí proti Íránu a věříme, že

bychom již měli začít pracovat na pátém, abychom označili IRGC za

teroristickou organizaci,“ citovala agentura Reuters jeden ze zdrojů.

V rámci restriktivních opatření nebude členům IRGC umožněn vstup

do EU a jejich majetek v evropských zemích bude zmrazen, uvádí

agentura.
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Jeden z partnerů agentury Reuters dodal, že v rámci nových omezení

vůči Íránu, která budou představena v pondělí, nebudou IRGC jako

organizace podléhat sankcím. „Pokud to uděláte, musí to být právně

odůvodněné a nyní se o tom diskutuje. Do pondělí to ale nebude

hotové,“ řekl zdroj agentury.

Írán a Euroasijská hospodářská unie (EAEU) se kromě vzájemného

přístupu na trh pro určité kategorie zemědělských produktů dohodly

na většině hlavních otázek k dokončení jednání o dohodě o zóně

volného obchodu (FTA), obchodní blok Euroasijské hospodářské

Uvedla to v prohlášení Komise (EHS).

„Byly zváženy způsoby dohod nezbytných k dokončení jednání a

podpisu dohody. Všechny záležitosti byly odsouhlaseny, s výjimkou

vzájemného přístupu na trh pro určité kategorie zemědělských

produktů, o kterém jsme se dohodli pokračovat v diskusi,“ píše se ve

zprávě.

Takové výsledky byly prezentovány během dvoudenní návštěvy

Andreje Slepněva, ministra obchodu EHS, v Teheránu. Hlavním

účelem návštěvy bylo na úrovni vedoucích delegací projednat otázky

jednání o uzavření dohody o volném obchodu mezi Eurasijskou

hospodářskou unií a Íránskou islámskou republikou.

„Vyhlídky na rozvoj dlouhodobé oboustranně výhodné spolupráce v

oblasti dopravy, spolupráce v průmyslu, zemědělství a potravinové

bezpečnosti i v dalších oblastech jsou impozantní. Budoucí dohoda

umožní dát těmto společným plánům pevný smluvní základ,“ řekl

Andrey Slepnev, ministr obchodu EHS, jehož slova jsou citována ve

zprávě.

Ministr zároveň v projevu k výsledkům jednání zdůraznil vysokou

dynamiku rozvoje spolupráce s Íránem. Na konci roku 2021 se

obchodní obrat mezi EAEU a Íránem zvýšil o 74 % a za prvních 10

měsíců roku 2022 - o dalších 25 % ve srovnání se stejným obdobím

předchozího roku, vyplývá ze sdělení EHS.
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Je třeba poznamenat, že z íránské strany vede vyjednávací delegaci

náměstek ministra průmyslu, dolů a obchodu Íránu, vedoucí

organizace pro rozvoj obchodu Alireza Peyman Pak. Během návštěvy

se také uskutečnilo setkání s náměstkem íránského ministra

zahraničí pro ekonomické záležitosti Mehdim Safarim. EHS uvedlo,

že se projednávaly možné další kroky k posílení základů hospodářské

spolupráce mezi EAEU a Íránem. Kromě toho se Andrej Slepnev

setkal s vedoucími diplomatických misí členských států EAEU.

Írán a Euroasijská hospodářská unie (EAEU) ve čtvrtek podepsaly

dohodu o volném obchodu. Informovala o tom agentura IRNA.

Slavnostního podpisu se podle něj zúčastnil náměstek ministra

průmyslu, dolů a obchodu Íránu, šéf Organizace pro rozvoj obchodu

republiky Alireza Peyman Pak a členové delegace EAEU.

Peyman Pak, upozorňuje agentura, poznamenal, že podpis této

dohody by mohl usnadnit a urychlit rozvoj hospodářských a

obchodních vztahů mezi Íránem a zeměmi EAEU. Dodal, že Teherán

je připraven „přijmout opatření v oblasti potravinové bezpečnosti se

zvýšenou spoluprací v zemědělském sektoru“. Andrey Slepnev,

ministr obchodu Euroasijské hospodářské komise (EEC), zase řekl,

že „i přes zahraniční sankce proti Íránu a Rusku díky vytrvalosti obou

zemí úroveň spolupráce výrazně vzrostla“. Dodal, že Rusko a Írán

mají velké plány v různých oblastech, včetně dopravy, financí a

zemědělství.

Írán od poloviny roku 2020 zvýšil těžbu ropy o 40 %, přestože

Teherán a Washington nedokázaly dosáhnout dohody o obnovení

Společného komplexního akčního plánu (JCPOA) o íránském

jaderném programu a ministerstvo financí USA seznam sankcí uvádí

organizace spojené s prodejem íránské ropy. Uvádí to ve čtvrtek

zveřejněný materiál agentury Bloomberg.
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Podle komentátora Javiera Blase Írán zvýšil produkci ropy o 40 % ve

srovnání s minimálními úrovněmi zaznamenanými v polovině roku

2020. Teherán zároveň zvýšil export tohoto energetického nosiče,

protože prodal většinu ropy, která byla uskladněna jak na souši, tak

na tankerech. Analytická společnost Vortexa odhaduje, že íránský

prodej ropy v prosinci 2022 činil 1,4 milionu barelů denně, což je

nejvíce za 3,5 roku. Článek tvrdí, že Čína je největším odběratelem

íránské ropy.

Podle Blase od doby, kdy americký prezident Joe Biden „ustoupil

vedle“, se kampaň maximálního ekonomického tlaku na Írán

neobnovila. Zatímco americké ministerstvo financí pokračuje v

uvalování sankcí na některé organizace zapojené do prodeje íránské

ropy na černém trhu, Teherán rychle nachází nové způsoby, jak ji

prodat. „Washington je v nejlepším případě bezmocný a v nejhorším

není ochoten zastavit rostoucí příliv [íránské ropy],“ řekl Blas. Bílý

dům možná zavírá oči před íránským prodejem ropy, protože ho více

znepokojuje inflace, pokračoval sloupkař.

Současná úroveň těžby ropy v Íránu je však mnohem nižší než v

letech 2017-2018, kdy země po podpisu jaderné dohody v roce 2015 a

zrušení řady ekonomických sankcí produkovala 3,8 milionu barelů

denně.

Počet obětí zemětřesení, ke kterému došlo ve středu u města Khoy na

severozápadě Íránu, se zvýšil na 194, uvedl ve čtvrtek guvernér

provincie Západní Ázerbájdžán, na jejímž území se město nachází.

„194 obětí zemětřesení se obrátilo na zdravotnická střediska

provincie,“ citoval ho Tasnim. "Ve stejné době bylo hospitalizováno

pouze 24 lidí, 10 z nich již bylo úspěšně operováno." Guvernér také

zdůraznil, že provinční úřady poskytnou na další tři dny 850 míst ve

stanových táborech pro všechny postižené zemětřesením a distribuci

humanitární pomoci.
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Celkem bylo na území západního Ázerbájdžánu zničeno nejméně 500

obytných budov.

Agentura IRNA ve středu s odvoláním na starostu města Khoi

informovala, že v důsledku přírodní katastrofy bylo zraněno 133 lidí,

6 z nich si vyžádalo hospitalizaci. Tasnim uvádí, že pracovní skupiny

Íránské společnosti Červeného půlměsíce v sousedních provinciích

Ardabil a Východní Ázerbájdžán byly uvedeny do stavu nejvyšší

pohotovosti, aby pomohly obětem.

Zemětřesení o síle 5,9 stupně bylo ve středu zaznamenáno na

severozápadě Íránu poblíž íránsko-tureckých hranic. Epicentrum se

nacházelo 15 km jihozápadně od města Khoy, zdroj byl v hloubce 5

km.

IRÁK

Jeden člověk zemřel a 60 bylo zraněno při tlačenici, ke které došlo ve

čtvrtek u sportovního stadionu v iráckém městě Basra, kde se mělo

konat finálové utkání Poháru v Perském zálivu mezi národními týmy

Iráku a Ománu. Informoval o tom informační portál SHAFAQ News

s odvoláním na zdroj z bezpečnostní služby.

Podle něj došlo poblíž stadionu k tlačenici v davu tisíců fanoušků,

kteří se snažili dostat na zápas. Zdroj upřesnil, že brány stadionu byly

otevřené pouze pro fanoušky se vstupenkami.

Podle televizní stanice Al Arabiya byl zápas, který byl naplánován na

19:00 moskevského času, odložen.

Irácký premiér Mohammed al-Sudani odjel do Basry, plánuje v

souvislosti s incidentem uspořádat mimořádné setkání.
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Watch Video At: https://youtu.be/2VW_GDrcklQ

EGYPT

V povodí Nilu v oblasti Amhara v Etiopii bylo objeveno přes dvě

miliardy barelů ropy, uvedl Ethio Monitor. Etiopský ministr dolů

Takele Uma řekl, že zásoby ropy byly nalezeny v severní části povodí

Nilu v Amhaře. Objevená ropa má podle něj velký význam pro rozvoj

Etiopie a její budoucnost.

Egyptská vláda zvyšuje nákupní cenu místní pšenice o 42 % na 1250

egyptských liber za ardeb (207,5 kg), uvádí tisková agentura

KazakhZerno s odvoláním na prohlášení premiéra Mustafy

Madbouliho.

Nové ceny budou platit pro plodiny od dubna 2023. Podle šéfa

egyptské vlády bude kupní cena 1000 egyptských liber plus 250 liber

energie přidané jako další pobídky. Podle Madbouliho zvýšení cen

obilí „odráží touhu státu podporovat farmáře a povzbuzovat je k

pěstování a dodávání pšenice pro národní potřeby“.

Nyní egyptský kabinet ministrů nakupuje pšenici z farem za cenu

880 egyptských liber za ardeb. Egyptské úřady plánují na domácím

trhu nakoupit 4 miliony tun pšenice ze sklizně v roce 2023.

https://youtu.be/2VW_GDrcklQ
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KROCAN

Turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu se domnívá, že situace

kolem konfliktu na Ukrajině se výrazně zkomplikovala.

„Pokud jde o zprostředkování mezi Ruskem a Ukrajinou, na začátku

jsme udělali významný pokrok. Víte, že strany byly blízko alespoň

příměří. Sami to prohlásili, ale teď se válka protáhla, podmínky se

změnily a všechno se ztížilo. Existují různé aspekty. Bohužel se

objevilo mnoho různých témat k jednání,“ řekl ministr ve čtvrtek ve

Washingtonu. Jeho slova cituje list Yeni Akit.

Čavušoglu také poznamenal, že během jednání s americkým

ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem se probírala různá

témata, včetně hladkého fungování dohody o obilném koridoru v

Černém moři, pokračování výměny zajatců mezi Ruskem a

Ukrajinou, prevence jakéhokoli rizika v ZNPP a zabránění použití

jaderných zbraní USA a Ruska.

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan může 10. března podepsat

dekret o odložení parlamentních a prezidentských voleb, pokud se

parlament nedohodne na novém termínu hlasování. Informoval o

tom ve čtvrtek list Hürriyet s odvoláním na zdroje z vládní Strany

spravedlnosti a rozvoje (AKP).

Erdogan již dříve jasně řekl, že národní volby v Turecku by se mohly

konat o měsíc dříve, než je plánované datum (17. června) a konat se

14. května. Podle vedení země je to nutné, aby se stihlo období

dovolených, stejně jako závěrečných zkoušek, kdy je většina občanů

stále v zemi a je velká šance, že největší počet Turků odevzdá své

hlasů.

Vzhledem k tomu, že jako možný termín je jmenován 14. květen, pak,

se zaměřením na něj, bude muset Ústřední volební komise ze zákona

zahájit volební klání 21. března. Do té doby musí být termín voleb

dohodnut na legislativní úrovni.
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Problém je v tom, že Erdoganova AKP a její aliance se Stranou

nacionalistického hnutí nemají v parlamentu většinu, která by

zaručila schválení návrhu zákona o odložení voleb. Opozice také

uvedla, že iniciativu odložit hlasování na toto období nepodpoří. Je

tedy vysoce pravděpodobné, že parlament nebude moci schválit nový

termín voleb. Jak ale list poznamenává, v tomto případě bude moci

Erdogan využít své prezidentské pravomoci a posvětit volby 14.

května samostatným dekretem. Její hlava státu by měla podepsat 10.

března.

Prezidentské a parlamentní volby v Turecku se budou konat ve stejný

den. Pokud hlavu státu nelze zvolit ihned, bude se konat samostatné

druhé kolo hlasování o prezidentských kandidátech. Turecký ministr

spravedlnosti Bekir Bozdag ve čtvrtek řekl, že Erdoganovi nebrání

žádné právní překážky v kandidatuře na prezidenta, ačkoli opozice

trvá na tom, že jeho kandidatura by byla potřetí od roku 2014 a

porušil by ústavu. AKP také naznačuje, že po přijetí dodatků k ústavě

o zavedení prezidentské formy vlády v zemi Erdogan kandidoval ve

volbách pouze jednou, v roce 2023 tak může kandidovat znovu.

Aliance šesti opozičních stran v Turecku zatím o kandidatuře svého

jediného kandidáta nerozhodla.

Turecký ministr spravedlnosti Bekir Bozdag ve čtvrtek uvedl, že

prezidentovi Recepu Tayyipovi Erdoganovi nebrání žádné právní

překážky v kandidatuře v nadcházejících prezidentských volbách.

„Žádné problémy nejsou, nominace kandidatury pana prezidenta je

jeho ústavním právem, nestojí před ním žádné překážky. Místo

abychom něco vymýšleli, pojďme soutěžit ve volební kampani,“ cituje

ho list Hürriyet.

Zástupci opozice již dříve opakovaně argumentovali, že podle změn

přijatých v základním zákoně Turecka v referendu v roce 2017

nemůže stejná osoba zastávat prezidentský úřad více než dvakrát.
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Erdogan byl dvakrát zvolen prezidentem – v letech 2014 a 2018,

takže jeho rozhodnutí znovu kandidovat ve volbách je v rozporu s

článkem 101 ústavy, poznamenávají noviny.

Vládní Strana spravedlnosti a rozvoje (AKP) opakovaně prohlásila, že

neexistují žádné právní překážky pro nominaci jejího lídra na třetí

prezidentské období. AKP naznačuje, že po přijetí dodatků k ústavě o

zavedení prezidentské formy vlády v zemi Erdogan kandidoval pouze

jednou, takže v roce 2023 může kandidovat znovu.

Mezitím, den předtím, Erdogan dal jasně najevo, že národní volby v

Turecku by se mohly konat o měsíc dříve – 14. května.

Oficiální představitel tureckého prezidenta Ibrahim Kalin vyzval

bývalého asistenta národní bezpečnosti 45. amerického prezidenta

Donalda Trumpa Johna Boltona, aby nezasahoval do voleb v Turecku

a přestal si hrát na kolonialismus. Napsal o tom ve čtvrtek na

Twitteru.

„Bolton, který se dříve přiznal k podpoře převratu, vyzval NATO, aby

zasáhlo do voleb v Turecku. Toto je marný pokus ovládnout

demokratickou vůli tureckého lidu. Pryč jsou doby, kdy jste hráli na

správu kolonie,“ napsal.

Bolton v článku zveřejněném na webu britského listu The Daily

Telegraph v pondělí napsal, že členství Turecka v NATO by mohlo být

zpochybněno v roce 2023 kvůli neochotě tureckých úřadů zaujmout

tvrdý protiruský postoj ke konfliktu v roce 2023. Ukrajina. Podle

jeho názoru by místo Ankary v NATO „by mělo být v roce 2023

zpochybněno, pokud bude prezident Erdogan (pravděpodobně

podvodem) znovu zvolen“.

Řecko nehodlá jít do války s Tureckem kvůli vymezení námořních

zón v Egejském moři a očekává, že tento jediný spor mezi oběma

zeměmi vyřeší u jednacího stolu nebo u Mezinárodního soudního

dvora v Haagu. Řekl to ve čtvrtek řecký premiér Kyriakos Mitsotakis

během diskuse na Světovém ekonomickém fóru v Davosu.
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Hostitel se zeptal Mitsotakise, zda se Řecko chystá bojovat s

Tureckem o malý ostrov Kastellorizo, který se nachází 2 km od

tureckého pobřeží. "Nepůjdeme do války s Tureckem, i když jsme v

posledních třech letech byli svědky velkého napětí [s touto zemí],"

řekl premiér. Kastelorizo     je jen jedním z krásných řeckých ostrovů.

<...> Musíme být schopni sednout si s Tureckem [k jednacímu stolu]

jako rozumní lidé a vyřešit náš hlavní spor, který se týká vymezení

námořních zón v Egejském moři a východním Středomoří. Vzhledem

k geografii Egejského moře je to obtížný problém, ale podobné

problémy jsme dokázali vyřešit s našimi sousedy. Udělali jsme to s

Itálií, udělali jsme to s Egyptem a s Albánií postoupíme tuto

záležitost k Mezinárodnímu soudnímu dvoru a necháme soud

rozhodnout za nás.

Podle premiéra je třeba tento problém řešit v souladu s

mezinárodním právem a zejména Úmluvou OSN o mořském právu,

sousedé by se neměli nechat vyprovokovat a navíc by měly zůstat

otevřené komunikační kanály. Podle Mitsotakise je v Turecku „velký

hluk“ ohledně toho, že Řecko buduje své ozbrojené síly. „A zeptal

jsem se, jestli má někdo rozumné důvody věřit, že řecké ostrovy

představují hrozbu pro tureckou pevninu? Nebo je naopak

realističtější věřit, že turecká pevnina představuje hrozbu pro řecké

ostrovy? Zejména s ohledem na historii Kypru v roce 1974 došlo k

invazi [Turecko] a, jak víte, cituji, třetina ostrova je stále okupovaná,“

řekl šéf vlády.

Poznamenal, že volby se letos budou konat v Řecku a Turecku

přibližně ve stejnou dobu. "Nevím, jaká vláda se v Turecku objeví, ale

samozřejmě si myslím, že existují způsoby, jak snížit napětí tím, že

budeme pracovat na otázkách společného zájmu," řekl Mitsotakis.

„Nepotřebujeme si vzájemně vyhrožovat nebo se zapojovat do přeletů

[tureckých vojenských letadel nad řeckými ostrovy] a dalších velmi

provokativních akcí, které zvyšují riziko ozbrojeného incidentu,“

zdůraznil premiér.
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Na otázku, zda chce turecký prezident Tayyip Erdogan tyto problémy

řešit, Mitsotakis odpověděl: „Mluvil jsem s prezidentem Erdoganem

mnohokrát, i když jsme měli, víte, velmi, velmi těžké chvíle.

Nepovažuji za nemožné najít řešení s prezidentem Erdoganem.“ K

tomu hostitel poznamenal, že Mitsotakis již dříve řekl, že by se

Erdogan měl nejprve vzdát svých „osmanských fantazií“. „Ano,

myslím, že je to důležité, protože v určitém okamžiku existují

záležitosti, které prostě nelze dostat k jednacímu stolu, nemůžeme

diskutovat o otázce suverenity řeckých ostrovů. Nemůžeme například

přijmout skutečnost, že Turecko podepisuje memorandum o

porozumění s Libyí, které Krétu zbavuje jakýchkoli práv na námořní

zóny. To jsou naprosto nepřijatelné předpoklady. Takže pokud

zúžíme diskusi na skutečné problémy, pak ano, můžeme najít řešení.

Pokud ale rozšíříme diskuzi na témata, o kterých nechci diskutovat,

nebudeme diskutovat,“ zdůraznil premiér.

Turecko nepodepsalo Úmluvu OSN o mořském právu, podle níž

mohou země rozšířit své teritoriální vody na 12 námořních mil. V

roce 1995, během ratifikace této úmluvy řeckým parlamentem,

Ankara prohlásila, že pokud Řecko rozšíří své teritoriální vody z 6 na

12 námořních mil v Egejském moři, bude to považováno za porušení

turecké národní suverenity, a stane se to formální důvod k vyhlášení

války.

Dne 6. září 2022 řecký ministr zahraničí Nikos Dendias připomněl

tvrzení turecké strany, že ostrovy v Egejském moři jsou obsazeny

Řeky a Turci mohou tyto ostrovy náhle napadnout. Podle Dendiase je

na turecké straně naproti řeckým ostrovům v Egejském moři

umístěna největší evropská obojživelná flotila a celá turecká armáda.

Ministr zahraničí zdůraznil, že Řecko má dost síly na to, aby

ochránilo svou územní celistvost před tureckými hrozbami.

Řecko neuznává memorandum o porozumění podepsané Ankarou s

vládou v Tripolisu v listopadu 2019 o vymezení námořních zón mezi

Tureckem a Libyí. Tyto zóny se rozšiřují zejména na řecký ostrov

Rhodos a východní část ostrova Kréta, čímž je fakticky zbavují práva
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na vlastní kontinentální šelf a výhradní ekonomickou zónu (EEZ).

Turecko také opakovaně prohlásilo, že řecké ostrovy nemají ani šelf,

ani výlučnou hospodářskou oblast. Řecko zase v roce 2020 uzavřelo s

Itálií a Egyptem dohody o vymezení námořních zón. Zóny určené v

turecko-libyjském memorandu a řecko-egyptské dohodě se protínají

nedaleko Rhodosu a Kréty.

Řecko nemůže Turecku diktovat, jak posílit svou obranu, ale bude i

nadále ukazovat důkazy o agresivním chování Ankary vůči Aténám.

Uvedl to ve čtvrtek na brífinku oficiální představitel řecké vlády

Ioannis Ikonomu, který komentoval jednání mezi americkým

ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem a tureckým ministrem

zahraničí Mevlut Cavusoglu o posílení vojenského partnerství a

modernizaci ankarského stíhacího bombardéru F-16. Flotila.

„Řecká zahraniční politika má pevnou a stabilní pozici, naše země

nemůže žádné zemi diktovat, jak se má vybavit a co pořídit [v oblasti

zbrojení],“ řekl Ikonomou. „Naše země se snaží posílit svou národní

obranu a myslím, že řecký lid si uvědomuje obrovské skoky, které

byly v tomto směru v poslední době učiněny. Navíc odrážejí nedávné

události a to, co se v poslední době děje a o čem se v USA diskutuje.

„Snažíme se také prostřednictvím údajů a důkazů, které nejsou

zpochybňovány, ukázat agresivní chování Turecka, nezákonné

chování, které je v rozporu s mezinárodním právem, chování, které

není v souladu s chováním, které by tato země měla projevovat vůči

jiné spojenecké zemi, ani podle k jednomyslnému názoru

mezinárodního společenství na dodržování mezinárodní legitimity,“

pokračoval mluvčí vlády. „Na základě těchto dvou principů nemá

naše země žádný důvod k obavám a samozřejmě naše politika v

tomto ohledu pokračuje ve všech oblastech. Řecko se již postaralo o

posílení své obrany, zadrželo své ozbrojené síly, aby ve svůj prospěch

využilo rozdíl, který mezi oběma zeměmi [ve zbrojení] v posledních

letech vznikl.
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Zástupci tureckého a amerického ministerstva obrany konzultovali

realizaci výrobního programu stíhaček F-35, z něhož byla Ankara

vyloučena pro nákup systémů S-400 z Ruska. Oznámilo to ve čtvrtek

turecké ministerstvo obrany.

„Delegace tureckého a amerického ministerstva obrany uspořádaly

18. ledna ve Washingtonu druhé kolo konzultací o F-35. Delegace

souhlasily s pokračováním konzultací. Příští schůzka se má konat v

Ankaře na jaře roku 2023,“ uvedla agentura v písemném prohlášení.

Další podrobnosti ministerstvo neuvádí.

Téma účasti Turecka na projektu výroby stíhacích bombardérů páté

generace F-35 zůstává jedním z akutních problémů ve vztazích mezi

Ankarou a Washingtonem. Turecko v roce 2017 podepsalo s Ruskem

kontrakt na nákup čtyř divizí protiletadlových raketových systémů S-

400 v hodnotě 2,5 miliardy dolarů.V říjnu 2019 Rosoboronexport

oznámil, že kontrakt na dodávku systémů byl dokončen. Po nákupu

systémů S-400 Tureckem jej Spojené státy vyřadily z programu F-35,

v jehož rámci mohla Ankara obdržet zhruba stovku těchto strojů.

Navzdory zrušení účasti v programu se obě strany stále dohodly na

konzultacích, které mohou pomoci nějakým způsobem vyřešit otázku

vyloučení Turecka. 

Spojené státy a Turecko jsou odhodlány posílit koordinaci akcí „na

podporu míru“ v Zakavkazsku. Washington a Ankara učinily takové

prohlášení po středečním jednání mezi americkým ministrem

zahraničí Anthonym Blinkenem a tureckým ministrem zahraničí

Mevlut Cavusoglu.

"Sekretář Blinken a ministr Cavusoglu se rozhodli zintenzivnit

koordinaci a spolupráci s cílem dosáhnout míru na jižním Kavkaze,"

stojí v prohlášení. Podrobnosti v dokumentu nejsou uvedeny. Text

prohlášení byl distribuován tiskovou službou amerického

ministerstva zahraničí.
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Zvláštní zástupce prezidenta Ruské federace pro Blízký východ a

Afriku, náměstek ministra zahraničí Ruské federace Michail

Bogdanov a turecký velvyslanec v Moskvě Mehmet Samsar ve čtvrtek

jednali o blízkovýchodních otázkách a vývoji v Sýrii.

„Během rozhovoru došlo k hloubkové výměně názorů na situaci v

regionu Blízkého východu s důrazem na vývoj situace v Sýrii a kolem

ní,“ uvedlo ruské ministerstvo zahraničí.

Turecká Strana vlast oznámila ve čtvrtek zahájení celonárodní

kampaně „Pojďme z NATO“ vyzývající úřady republiky, aby

vystoupily ze Severoatlantické aliance.

Jak bylo uvedeno v politickém hnutí, v rámci kampaně se plánuje

instalace stolů na náměstích měst, kde se budou podepisovat

příslušné petice, budou se konat shromáždění a protesty proti

základnám NATO v Turecku.

Předseda strany Dogu Perincek řekl, že „silné NATO znamená silnou

hrozbu pro Turecko“. „Protože NATO a USA jsou vůči Turecku

nepřátelské. Vystupme z NATO,“ dodal. Peřincek také zveřejnil mapu

Turecka ukazující umístění základen NATO a USA v Turecku a jeho

okolí.

Strana Vlast se tradičně drží protiamerických postojů. Už dříve

opakovaně vyzývala turecké úřady, aby uzavřely americké vojenské

základny v zemi, stáhly žádost o nákup amerických stíhaček F-16 a

vystoupily z NATO.

Turecká centrální banka ve čtvrtek ponechala klíčovou úrokovou

sazbu na 9 %. To je uvedeno ve zprávě regulátora.

Na této úrovni se udržela i v prosinci.

Od konce loňského roku do letošního srpna držela Turecká centrální

banka sazbu v týdenních repo aukcích (krátkodobý úvěr zajištěný

cennými papíry) na úrovni 14 % a poté ji začala snižovat.
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Od prosince loňského roku turecké úřady provádějí takzvanou novou

hospodářskou politiku, která se zaměřuje na posílení turecké liry.

Národní měna však od začátku roku oslabila o více než 25 % a tento

trend bude podle ekonomů pokračovat.

Výletní parník Astoria Grande s Rusy na palubě, který nemohl kvůli

silnému větru den předtím kotvit v tureckém přístavu, zakotvil téměř

o den později. V tuto chvíli turisté přistáli na břehu, řekl TASS v

Miray Cruises, která loď vlastní.

Turecké plavidlo Astoria Grande s ruskými turisty se ve středu v

důsledku nepříznivých povětrnostních podmínek a silného

nárazového větru při kotvení dotklo blatníků na molu v přístavu

Amasra, v souvislosti s čímž se kapitán rozhodl pokračovat v kotvení

pouze v případě, že počasí zlepšuje.

"Parník zakotvil, cestující vystoupili," uvedla společnost. Plavba bude

pokračovat jako obvykle.

SAUDSKÁ ARÁBIE

Saúdská Arábie jedná s Ruskem a Ukrajinou v naději, že povzbudí

strany, aby usedly k jednacímu stolu. Uvedl to ve čtvrtek v Davosu v

rozhovoru pro televizi Bloomberg ministr zahraničí Faisal bin Farhan

Al Saud.

"Samozřejmě pokračujeme v jednání s oběma stranami a naším

hlavním cílem je najít způsob, jak ukončit konflikt, a myslím, že

všichni souhlasí s tím, že jediný způsob, jak bude tento konflikt

nakonec vyřešen, je prostřednictvím vyjednávání, a doufáme, že

povzbudí všechny strany." najít cestu k tomu raději dříve než

později,“ řekl.

Šéf ministerstva zahraničí připustil, že nevidí možnost deeskalace

konfliktu na Ukrajině. "Právě teď nevidím požadované okno."

Myslím, že je zřejmé, že riziko eskalace je vždy přítomno v jakémkoli

konfliktu, protože obě strany budou vždy usilovat o nadřazenost [nad
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tou druhou] a nevím, jestli teď máme okno [příležitosti k deeskalaci],

ale my potřeba pokračovat v práci. Když takovou příležitost uvidíme,

rozvineme ji, jak jen budeme moci,“ řekl.

Saúdskoarabský ministr zahraničí Faisal bin Farhan Al Saud

poukázal na důležitost partnerství s Ruskem a řekl, že Rijád bude s

Moskvou nadále komunikovat v různých oblastech, včetně ropy.

„Máme důležité partnerství s Ruskem, OPEC+. Partnerství, které

přináší stabilitu na ropný trh, což je pro nás důležité, protože ropa je

stále naším hlavním zdrojem [příjmů], ale je také důležité pro

globální společenství. Vidíme, že naše ceny energií po eskalaci

[konfliktu na Ukrajině] výrazně vyskočily, byli jsme schopni relativně

stabilizovat [ceny] ropy. To je velmi důležité,“ řekl 19. ledna v Davosu

v rozhovoru  pro televizi Bloomberg .

„Budeme spolupracovat s Ruskem v této otázce, budeme

spolupracovat s Ruskem <...> abychom našli způsob, jak vyřešit

konflikt [na Ukrajině]. Víte, s Ruskem máme další témata, na kterých

pracujeme,“ pokračoval ministr s tím, že království spolupracuje i s

Ukrajinou, která je významným obchodním partnerem Rijádu.

Pentagon hovořil o novém balíčku vojenské pomoci pro kyjevský
režim

20.01.2023 04:18:43    Dmitrij Valjuženič

229 0 0

https://www.bloomberg.com/live/europe
https://www.bloomberg.com/live/europe
https://anna-news.info/2023/01/20/
https://anna-news.info/author/dv2019valuzhenich/
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Vojenské oddělení Spojených států hovořilo o novém balíčku

vojenské pomoci pro ozbrojené síly Ukrajiny. Jeho celkové náklady

budou přes 2,5 miliardy dolarů. Kyjevský režim dostane obrněná

vozidla, včetně bojových vozidel pěchoty Bradley. 

Nová várka dodávek je poměrně velká. Balíček zbraní a vojenského

vybavení obsahuje: 

- 59 bojových vozidel pěchoty Bradley (kompletní s 590

protitankovými střelami TOW a 295 000 25mm granáty).

- 90 bojových obrněných vozidel Stryker (s 20 minami).

— 53 MRAP

- 8 systémů protivzdušné obrany Avenger

– 350 HMMWV

- HARM rakety

- dodatečné rakety pro systémy protivzdušné obrany NASAMS

- 600 155 mm řízených dělostřeleckých granátů

— 20 000 155-мм обычных артиллерийских снарядов
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— 59 000 105-мм артиллерийских снарядов

— 11 800 120-мм минометных мин

— дополнительные боеприпасы к РСЗО HIMARS

— 12 транспортно-заряжающих машин

— 6 командно-штабных машин

— 22 тактических автомобиля

— 2000 ракет для ПТРК неназванных типов

— противопехотные мины Claymore

— приборы ночного видения ( тип и количество не называются)

Připomeňme, že od roku 2014 dostává kyjevský režim vojenskou

pomoc ze zemí NATO. A pokud na samém začátku války na Donbasu

ukrajinská armáda nedostala smrtící zbraně od svých západních

velitelů a dodávky se omezily na suché dávky a vojenské uniformy,

pak bylo toto omezení postupně zrušeno. Před zahájením speciální

vojenské operace obdržel kyjevský režim tisíce protitankových a

přenosných systémů protivzdušné obrany. Již v průběhu jeho

realizace začal Západ zásobovat Ukrajinu dělostřelectvem a

obrněnou technikou, včetně tanků a samohybných lafet. 

 

 


